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صبح دیروز با علنی شــدن صحن مجلس که از 
پیش اعلام شده بود بررسی گزارش کمیسیون 
اقتصادی در مورد ارزیابی سیاســت ها و اقدامات 
ارزی دولت را در دستور کار دارد، آغاز شد. رییس 
و نمایندگان از مدیریت بازار ارز انتقاد و خاندوزی و 

صالح آبادی دفاع کردند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گزارش کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی در خصوص سیاست ها و 
اقدامات ارزی دولت ســیزدهم را قرائت کرد. به گزارش ایسنا، 
در جلسه علنی دیروز مهدی طغیانی گفت: افزایش نرخ ارز از 
پاییز سال جاری موجب نگرانی هایی در خصوص ثبات اقتصادی 
گردیده است. در صورت عدم اصلاح سیاست های ارزی ناکارآمد 
و هزینــه زا، تکرار مصائبی چون ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی و 
تضییع منابع ارزی دور از ذهن نیســت؛ کمااینکه تا حدی این 
تکرار در قالب نرخ دستوری نیمایی و افزایش فروش اسکناس 
ارز رخ داده و ادامــه دارد. یکی از دلایل اساســی که موجب 
تکرار اتخاذ سیاست های ناکارآمد، »تعیین دستوری نرخ ارز« و 
»افزایش عرضه اسکناس ارز« گردیده، ادامه رویکرد سیاست 

تثبیت نرخ اسمی ارز با وجود تورم و رشد نقدینگی است.
سخنگوی کمیســیون اقتصادی تاکید کرد: با نگاه کلی به 
سیاست های ارزی اتخاذ شــده، می توان گفت که همچنان 
در مولفه های اساســی، تصمیمات شکست خورده گذشته در 
حال تکرار است. تعدد نرخ های رسمی و فاصله معنادار با بازار 
غیررسمی، اتکاء خطرناک سیاســتگذار به آمار گمراه کننده 
مازاد عرضه در ســامانه نیما، عدم پذیــرش واقعیت افزایش 
نرخ ارز متناســب با واقعیت های اقتصادی و اصرار بر سیاست 
شکســت خورده تثبیت نرخ اسمی ارز، خروج ۱۰ میلیارد دلار 
ارز )به صورت اسکناس و حواله( از فرآیندهای رسمی با ادامه 
رویه فعلی، اهم مسائلی است که تحت الشعاع نگاه کوتاه مدت 

تصمیم گیران در حوزه ارزی قرار گرفته است.
علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی نیز در ســخنانی 
تاکید کرد: نرخ سود بانکی یکی از مولفه های تاثیرگذار در بازار 
ارز است که در تمام کشورهای دنیا به عنوان یک سیاست پولی 
برای مدیریت بازار ارز از آن استفاده می شود و در ادامه احسان 
خاندوزی وزیر امور اقتصادی و داریی برای نمایندگان مجلس 
گفت: اول دی ماه ۱۴۰۱ استقراض دولت از بابت کسری و از 
محل تن خواه و بانک مرکزی به صفر رسیده است. شاید برای 
اولین بار در طی ایام گذشــته است که مساله کسری بودجه و 
استقراض از بانک مرکزی به کمترین عدد ممکن رسیده است.

محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی به جمعبندی 
آن چه گذشت پرداخت و با بیان این که »وضعیت ارز قابل قبول 
نیست«، گفت که در جلسه سران قوا بنا شد که موضوع ارز بطور 

خاص دنبال شود و بازار ارز را سر و سامان خواهیم داد.
نماینــدگان نیز در صحن علنی دیروز مجلــس در ارزیابی 
سیاســت ها و اقدامات ارزی دولت نطق داشــتند و اظهارات 

متفاوتی را داشتند.
حسین زاده بحرینی : هجمه به بانک مرکزی 

چیزی از مسئولیت ما کم نمی کند
حسین حسین زاده بحرینی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
با بیان این که »اگر در موضوع ارز،  به واقعیت میدان توجه نشود 
تنها خودمان را گول زده و اطلاعات غلط به مردم می دهیم؛ 
واقعیت این است که ورودی و خروجی کشور ما تقریبا متوازن 
است« ادامه داد: واقعیت دیگر این است که برخی به هر دلیلی 
تصمیم می گیرند با استفاده از این فضا، پول ملی خود را به ارز 
خارجی تبدیل کرده یا احتکار و یا خروج سرمایه داشته باشند؛ 

این ها واقعیات بوده و انکار آن خطاست و ارجاع این واقعیت به 
تنهایی به بانک مرکزی خطای دوم است. این واقعیت در اقتصاد 
ایران شکل گرفته و در بسیاری از کشورها وجود ندارد. برخورد با 

این واقعیت مستلزم داشتن تدبیر از سوی مجلس است.
وی خاطرنشان کرد: اگر کسی بنایی برای احتکار ارز دارد، باید 
مجلس برای آن تدبیر کند که آن هم طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه است که شاید مجلس امروز به آن ورود کند؛ اگر کسی 
خروج سرمایه انجام می دهد باید سایر دارایی های او در ایران 
مورد توجه حاکمیت قرار گیرد. چرا این فرد در ترکیه منزل می 
خرد؟ باید دارایی او هم در ایران زیر تیغ حاکمیت قرار گیرد که 
الان ما تنقیحی برای آن قائل نیستیم گو اینکه این را حق مسلم 
فرد دانسته که پول ملی کشور را تضعیف کرده و به تمام مردم 
آسیب زده تا تمام دارایی خود را از کشور خارج کرده و در قالب 
دارایی فیزیکی در کشور دیگری اندوخته کند. مجلس باید به این 
حوزه ورود کند و فقط در اختیار بانک مرکزی نیست. هجمه به 
بانک مرکزی چیزی از مسوولیت ما به عنوان نماینده مجلس 

کم نمی کند.
 ایزدخواه: افزایش نرخ ارز را به اغتشاشات 

حواله ندهید
روح الله ایزدخواه گفت: سیاست های ما در حوزه ارز غلط است 
و مدیریت صحیح نیز بر بازار غیر رسمی ارز وجود ندارد.در شروع 
دولت ســیزدهم قیمت دلار ۲۶ هزار تومان و امروز ۳۹ هزار 
تومان است. یعنی قریب به ۵۰ درصد، نرخ ارز افزایش داشته 
اســت. بی دلیل این افزایش را به اغتشاشات و یک ماه اخیر 
حواله ندهید. دست فرمان شما غلط است، تقاضا برای تبدیل 
پول ریالی به ارزی ۳۰ ســال اســت که در کشور وجود دارد. 
واقعیت ها را فرافکنی نکنید.وی در ادامه اظهار کرد: بازار غیر 
رسمی تنها ۱۰ درصد معادلات ارز را به خود اختصاص می دهد. 
چگونه این ۱۰ درصد بر کل بازار ارز تاثیر می گذارد؟ چرا با ۱۱۰۰ 
صرافی غیر مجاز برخورد نمی کنید؟ چرا حساب ارزی در بانک ها 
ایجاد نمی کنید تا مردم دلارهای خود را از خانه به حساب های 
ارزی بیاورند. معاملات غیر رســمی در پیاده روها را چرا قاچاق 
تلقی نمی کنید؟ قدرت پول ملی کشــور جنگ زده ســوریه 
 ۸ برابر از ما بیشــتر است، چرا که می تواند بازار غیر رسمی را 

مدیریت کند.
نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: زمان حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی ما فریاد زدیم که مسئله، ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست 

بلکه کاهش ارزش پول ملی است. اگر درآمدهای دولت دلاری 
است باید دلاری خرج کند نه اینکه خود دولت در افزایش نرخ 

ارز برای جبران کسری بودجه نقش داشته باشد.
ایزدخواه گفت: گزارش کمیســیون اقتصــادی نیز توجیه 
ماجراست، ما بازار ارز را رها کردیم و اقتصاد را دلاریزه کرده و به 
پیمان های دو جانبه توجهی نداریم. صادرات ریالی را نیز اصلا 
مورد توجه قرار نمی دهیم. در بانک مرکزی همچنان تیم آقای 
روحانی کار می کند. همانطور که در سازمان برنامه تیم آقای 
روحانی مشــغول به کار است. با این رویه تغییری در وضعیت 

شکل نخواهد گرفت.
صالحی: تخصیص ارز برای وارادات خودرو بازر ارز 

را به هم ریخته است
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت: ما 
از عملکرد بانک مرکزی انتقاد داریم و در عین حال پیشنهادات 
خود را مطرح می کنیم.وی در ادامه به ارائه پیشنهاداتی درباره 
به هم ریختگی بازار ارز پرداخت و گفت: مشکلی که در دولت 
وجود دارد این است که دولت هیچ وقت از سرمایه گذاران ایرانی 
مقیم خارج از کشور استقبال نکرد و اجازه ندادیم سرمایه گذارانی 
که در کشورهای حوزه خلیج فارس هستند وارد شوند.صالحی 
ادامه داد: در بحث واردات خودرو اینکه یک میلیارد دلار به این 
موضوع اختصاص دادیم، باعث به هم ریختگی بازار شده  است 
و تا حدودی غیر معقول به نظر می رسد؛ می توانستیم از  پتانسیل 
سرمایه گذاران خارج از کشور استفاده کنیم. در هفته پیش یکی 
دو جلسه را با معاونت ارزی بانک مرکزی داشتیم و مطرح شد 
که سرمایه گذاران بسیاری وجود دارند که می خواهند ارز وارد 
کشــور کنند اما اجازه به آنها داده نمی شود و گفته می شود 
که یا منشأ این ارزها معلوم نیست یا اینکه می گوییم پولشویی 
است یا هزاران بهانه دیگر می آوریم؛ اگر می گوییم شرایط کشور 

تحریمی است، چرا از این ظرفیت استفاده نکنیم؟
وی با تاکید بر اینکه تعیین دستوری نرخ ارز تا حدودی می تواند 
در افزایش قیمت ارز در بازار تاثیر گذار باشــد، گفت: مشاهده 
می کنیم که صادرکنندگان کوچــک و صادرکنندگان غیر از 
محصولات پتروشیمی، نفتی و گازی که مجبورند ارز خود را 
با قیمت مصوب دولت ارائه کنند که همین موضوع مقداری بازار 
ارز را به هم ریخته است.این نماینده مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: قبول داریم درباره بانک مرکزی نقاط ضعفی وجود 
دارد اما اینکه بخواهیم همه مســائل و مشکلات را به ضعف 

سیســتم بانک مرکزی ارجاع دهیم مقداری کم لطفی است 
چراکه تنها بانک مرکزی نیست و هماهنگی تیم اقتصادی در 
این زمینه مهم است. ما از عملکرد بانک مرکزی انتقاد داریم و 

در عین حال پیشنهادات خود را مطرح می کنیم.
محسن زنگنه:  سیاست های بانک مرکزی 

سیاست های دولت روحانی است
محسن زنگنه نماینده مردم تربیت حیدریه نیز در نطقی انتقادی 
اظهار کرد که ما صرفا آقای همتی را در بانک مرکزی عوض 
کردیم اما همچنان سیاست های بانک مرکزی همان هایی است 

که در دولت آقای روحانی دنبال می شد.
 اکبری تالارپشتی: برخی از وزرا و مقامات 

گزارشات غلط به دولت می دهند
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس  با بیان اینکه برخی از 
وزرا  و مقامات گزارشات غلط به دولت می دهند، گفت: عملکرد 
تیمی که در دولت برای اقتصاد، ارز و آینده کشور تصمیم می 
گیرد، بســیار مبهم بوده و گزارشات هم غلط است.وی افزود: 
متأسفانه شاهد این هستیم که دو سه وزیر و مقامات گزارشات 
غلط به دولت می دهند که از جمله آنها رئیس کل بانک مرکزی 
است؛ ما در قضیه واردات خودرو به آقای صالح آبادی گفتیم که 
ثبت سفارش خودرو در سقف یک میلیارد دلار را اعلام نکند، 
شاید کسی برای واردات امکان خاصی و ذخیره داشته باشد اما 
ایشــان خیلی راحت در نامه ای به رییس مجلس اعلام کرد 
ما نمی توانیم تشخیص ارز با منشأ خارجی داشته باشیم. پس 
مسئولیت این کار با کیست؟ بعد هم مجلس و رییس  مجلس 
سکوت می کند؛ نتیجه این می شــود که امروز رییس بانک 
مرکزی در مجلس صغری کبری می چیند که همه مقصرند جز 
ایشان و تیم تصمیم گیر؛ ما متأسفیم و رییس مجلس هم تدبیر 
فوری کند.اکبری تالارپشتی با بیان اینکه هشدارهای خوب و 
درستی در گزارش کمیسیون اقتصادی بود، افزود: تیمی که در 
دولت برای اقتصاد، ارز و آینده کشور تصمیم می گیرد، بسیار 

مبهم بوده و گزارشات هم غلط است.
نظری: با دلار۴۰ هزار تومانی روز به روز پول مردم 

دود می شود
سیدغنی نظری عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: دلار 
شــده ۴۰ هزار تومان و روز به روز پول مردم دود می شود و به 
هوا می رود؛ در این خصوص تیم اقتصادی دولت که تیمی نا 
هماهنگ و فاقد فرماندهی مشخص است، باید حتما به مجلس 
پاسخگو باشند.وی گفت: در جلساتی که ما نمایندگان مجلس با 
مردم در حوزه های انتخابیه داشتیم هیچکدام پاسخ قانع کننده ای 
در توجیه وضع کنونی بازار ارز و طلا نداشــتیم و حتی دولت 
و شــخص آقای رئیس جمهوری نیز در این زمینه پاسخ قانع 
کننده ای ندارند.وی افزود: کمیسیون اقتصادی مجلس را زیر 
سوال می برند اما سوال نمی شود که این کمیسیون تا چه حدی 
اختیار دارد و در کدام تصمیمات ارزی نقش داریم و اصلا آیا طی 
۲ و نیم سال گذشته در باره سیاست های پولی و بانکی از این 

کمیسیون نظری خواسته شده است؟
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار کرد: متأسفانه 
هنوز برای مجلس مشخص نیست که فرمانده اقتصادی دولت 
کیست؟ و متاسفانه سازمانهایی نظیر برنامه و بودجه، معاون اول 
و معاون اقتصادی و افراد متعددی تصمیم گیری می کنند. باید 
برای مجلس مشخص شود که آیا آقای دکتر صالح آبادی بر 
اساس قاعده  »اذن در شیء اذن در لوازم آن است« اختیار کافی 
در حوزه سیاست های ارزی دارد یا خیر؛ گاهاً شنیده می شود در 
جاهای دیگری نظیر کمیته مداخلات ارزی تصمیماتی گرفته 
می شود و ایشان صرفا مجری است.نظری همچنین با تاکید 

بر اینکه دولت باید پاسخگو باشد، گفت: می گفتند خدا را شکر 
که ما رئیس جمهور نشدیم که دلار بشود ۵ هزار تومان؛ آقای 
صالح آبادی و آقای رئیس جمهوری الان دلار شــده ۴۰ هزار 
تومان و روز به روز پول مردم دود می شود و به هوا می رود؛ در 
این خصوص تیم اقتصادی دولتا که تیمی نا هماهنگ و فاقد 
فرماندهی مشخص است، باید حتما به مجلس پاسخگو باشند. 
وی با بیان اینکه »این قابل قبول نیست که وزرا توجیه گر گرانی 
باشند«، ادامه داد: اخیراً وزیر صمت که متاسفانه همکاران باید 
به خاطر ضعف در عملکرد عذر او را می خواستند، افزایش قیمت 
پژو پارس به  ۶۰۰ میلیون تومان را توجیه کرده و مقاله نویسی 

می کند که این برای ما قابل قبول نیست.
کاظم دلخوش : صحبت های پشت تریبون 

مشکلی از بازار ارز حل نخواهد کرد
پــس از بیان تمام ایــن اظهارات بود کــه کاظم دلخوش 
نماینده مردم صومعه سرا در مجلس در تذکری شفاهی گفت: 
صحبت های پشت تریبون مشکلی از بازار ارز حل نخواهد کرد 
و با ادامه سیاست فعلی بانک مرکزی معلوم نیست تا شب عید 
چه بلایی بر سر مردم بیاید. او معتقد است که صحبت هایی که 
امروز در مجلس در خصوص کنترل بازار ارز شد هیچ نتیجه ای 
نداشت، ۹۰ درصد ارز کشور در دست دولت است که از محل 
فروش نفت و پتروشیمی ها به دست می آید تنها درصد ناچیزی 
در دست مردم است. آیا مدیریت درستی در این بازار وجود دارد؟ 
آیا دولت توانسته به درستی در این حوزه سیاست گذاری کند.وی 
در عیــن حال تاکید کرد که  اگر برای مدیریت بازار ارز کمبود 

قانون داریم، کمیسیون اقتصادی طرح بیاورد.
برای مدیریت بازار ارز کمیسیون اقتصادی طرح 

بیاورید
از جمله نمایندگانی که در این زمینه پیشنهاداتی را مطرح کرد 
محمدرضا پور ابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بود 
که تاکید کرد: منابع ارزی کشور نسبت به گذشته بهبود یافته 
و پیش بینی ما این است که با اعمال مدیریت صحیح در بازار 

شاهد کاهش نرخ ارز باشیم.
انتقاد از اظهارات اخیر رییس کل بانک مرکزی

علی بابایی کارنامی  عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی نیز در جریان قرائت گزارش کمیســیون اقتصادی 
مجلس درباره ارزیابی سیاست ها و اقدامات ارزی دولت و ارائه 
گــزارش رئیس کل بانک مرکزی در تذکری با تاکید بر لزوم 
حفظ شأن و اقتدار مجلس بر اساس قانون گفت: متاسفانه اخیرا 
رئیس کل بانک مرکزی در تریبون رسمی جمهوری اسلامی 
ایران اظهار نظری کردند و به نوعی بی ثباتی بازار ارز و افزایش 
نرخ ارز را ناشــی از افزایش دستمزد کارگران عنوان کردند که 
واقعاً خنده دار است. در تذکر دیگری علیرضا سلیمی عضو هیات 
رئیسه مجلس شورای اسلامی با انتقاد از وجود نرخ های متعدد 
دلار در بازار، تاکید کرد: امروز ۷ نوع نرخ ارز در بازار اســت؛ در 
کجای دنیا شاهد این همه تنوع در قیمت دلار هستیم؟وی با 
تاکید بر این که بر اساس قانون اساسی قانونگذاری حق مجلس 
و اجرا برعهده دولت اســت، گفت: الان ماده ۲۰ قانون احکام 
دائمی، وظیفه دولت را درباره نرخ ارز مشــخص کرده است و 
ســوال این است که چرا دولت محترم این قانون را اجرا کرده 

است؟
مجتبی یوسفی : وام های خُرد بانکی پرداخت شود

مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز و باوی در مجلس شورای 
اســلامی نیز با انتقاد از تاخیر در پرداخت وام های خُرد بانکی، 
خواســتار رسیدگی دولت، وزیر اقتصاد و بانک مرکزی به این 

موضوع شد.

ارزیابی سیاست ها و اقدامات ارزی دولت

بازخواست  دلار در خانه ملت  عمده کسب و کارهای اینترنتی
 از بین رفته است

نماینده مردم رشت در مجلس گفت: بسیاری از مشاغل که بر روی فضای 
مجازی بنا نهاده شده بود از دست رفته است.

جبار کوچکی نژاد در گفت و گو با بازار، با اشاره به توجه به اقتصاد دیجیتال در کشور بیان کرد: 
کسب و کارهای اینترنتی و توجه به اقتصاد دیجیتال همواره با مشکلاتی در کشور مواجه بوده 
است.وی تاکید کرد: بسیاری از کشورها مشکلات در بخش اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای 
اینترنتی را برطرف کرده اند.این نماینده مجلس بیان کرد: وقتی کشورها در مقابل تهاجم سایر 

کشورها قرار گرفته اند، سیستم و صنایع داخلی خود را برای کسب و کارهای آماده کرده اند.
نماینده مردم رشت در مجلس تاکید کرد: چون ما سیستم های داخلی خود را برای این مهم 
فراهم نکردیم عملا دچار بحران های مختلف می شویم.این نماینده مجلس اظهارکرد: به اعتقاد 
بنده فعالیت شــورای عالی فضای مجازی ذیل رسیدگی به این مشکلات تعریف می شود تا 
بسترهای لازم را فراهم و منابع لازم را به سمت شرکت های دانش بنیان با رویکرد فوق، سوق 
دهند لذا این شورا در انجام وظایف خود موفق نبوده است و به نوعی مردم در این بخش سرگردان 
شده اند.نماینده مردم رشت در مجلس تصریح کرد: در حال حاضر بسیاری از مشاغل که بر روی 
فضای مجازی بنا نهاده شده بود از دست رفته است . بنابراین شورای عالی فضای مجازی مقصر 

اصلی این به هم ریختگی است.

 پرستاران کرونایی 
که بر کنار شدند، اعاده به کار شوند

نماینده مردم سلماس در مجلس گفت: لیسانسه های پرستاری و مامایی که 
در دوران شیوع کرونا زحمت کشیدند اما پس از پایان طرح برکنار شدند، باید 

اعاده به کار شوند.
به گزارش مهر، یعقوب رضا زاده نماینده مردم سلماس در مجلس دیروز در صحن علنی مجلس 
در تذکر شفاهی خطاب به وزیر بهداشت گفت: لیسانسه های پرستاری و مامایی که در دوره شیوع 
کرونا زحمت کشیدند اما پس از پایان طرح برکنار شدند، باید اعاده به کار شوند و این موضوع 
باید هر چه سریع تر در دستور پیگیری قرار گیرد.وی افزود: دولت باید با ارائه لایحه ای به مجلس 
برای جبران کمبود کادر پزشکی این افراد را وارد چرخه کار کند. همچنین ضروری است وزارت 
بهداشت توجه ویژه ای به معیشت خانواده مدافع سلامت داشته باشد.رضازاده اظهار کرد: وزیر 
اقتصاد و دارایی باید برای ارائه تسهیلات بانکی و وام های ازدواج، فرزندآوری و اشتغال، موانع را 
برطرف کند.نماینده مردم سلماس در پایان خطاب به وزیر آموزش و پرورش گفت: باید به وضع 
نهضتی های قبل از سال ۹۲ و بعد از آن همچنین مربیان حق التدریس و غیر انتفاعی رسیدگی 
شود و وزارت خانه آموزش و پرورش با توجه به کمبود نیرو به این موضوع توجه ویژه داشته باشد

»ابر متان« قابل کتمان نیست  
ناسا دروغگوست اما گزارشش تأیید شد!

هم ناسا را بی اعتبار و دروغگو خواندند، هم گزارش یک شرکت معتبر ایرانی را 
نادیده گرفتند، هم بابت مشکلات زیست محیطی نگرانی به دلشان راه ندادند 
و هم از منافع اقتصادی آن بی بهره ماندند. این، خلاصه عملکرد شهرداری 
پایتخت و شورای شــهر تهران در برابر گزارشِ »وجود توده ابر متان« بر 
فراز آرادکوه است؛ گزارشی که سازمان محیط زیست هم تأییدش می کند 

و می گوید قابل کتمان نیست.
به گزارش اکوایران، یک ماه از انتشار گزارش ناسا مبنی بر وجود توده گاز متان بر فراز سایت 
پسماند آرادکوه که ۷ آبان پر سروصدا شد، می گذرد. به دنبال انتشار این خبر، سازمان حفاظت 
محیط زیست وجود توده گاز متان را تأیید و شهرداری تهران تکذیب کرد.داریوش گل علیزاده 
- سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط  زیست - با بیان اینکه »ابر متان 
در جنوب تهران قابل کتمان نیست«، به ایسنا گفته: »از شهرداری تهران درخواست می کنیم 
ایستگاه هایی برای سنجش میزان انتشار گاز متان قرار دهد و پروژه هایی را هم جهت استحصال 
این گاز متان تعریف کند؛ چراکه به راحتی در حال از دست دادن این ظرفیت هستیم.«وی در 
توضیح گاز متان هم گفته »متان یک گاز گلخانه ای است که اکنون از مراکزی مانند دامداری ها، 
گاوداری ها و مراکز دفن زباله متصاعد می شود. مرکز آرادکوه نیز بیش از ۶۰ سال است که به 
محل دفن زباله تبدیل شده و مقدار قابل توجهی گاز متان در آن مکان وجود دارد که البته این 
موضوع ظرفیت بسیار خوبی است.«بنا به گفته گل علیزاده، تشکیل ابر متان و انتشار این گاز 
از مراکز پسماند قابل کتمان نیست و قطعا این پدیده وجود دارد.وی با اشاره به زیرسوال بردن 
گزارش ناسا از سوی زاکانی - شهردار تهران - و برخی دیگر از مقامات شهرداری پایتخت، گفته 
که »من فکر می کنم به شهردار تهران اطلاعات درستی منتقل نشده است. البته انتظار این بود که 
همکارانی که در بخش مدیریت پسماند شهرداری تهران فعالیت می کنند، اطلاعات دقیق تری 
را در اختیار مدیران بالادستی شان و شورای شهر قرار دهند.«زمانی که تصاویر ماهواره ای ناسا، 
توده پنج کیلومتری متان در مجمتع پردازش و بازیافت زباله آرادکوه در جنوب تهران را تشخیص 
دادند و گزارش آن منتشر شد، رئیس شورای شهر تهران، معاونت سازمان مدیریت پسماند و 
شهردار پایتخت، علیه آن موضع گرفتند. زاکانی - شهردار تهران - آن موقع در واکنش به تصاویر 
ناسا گفته بود: »ناسا همه چیزش دروغ است و این هم دروغ است«.کمی بعد یک شرکت معتبر 
دانش بنیان ایرانی که در زمینه محیط زیست فعالیت می کند، وجود ابر متان را تأیید کرد، اما پس 
از آن هم مقامات شهری از ابراز واکنشی درخور و اصلاح اظهارات عجیب قبلی شان خودداری 
کردند.حالا هم سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم گفته این گزارشات قابل کتمان نیستند. او 
درباره صحت میزان ابر توده متان به طول پنج کیلومتر می گوید: »تصاویر ماهواره ای سال هاست 
که مانند مستندات، پژوهش ها و تحقیقات مراکز دانش بنیان کشور است و قابل کتمان نیست. 
اگر این مسأله را نپذیریم، به دنبال راه حل آن نیز نخواهیم رفت. باید این واقعیت را قبول کنیم 
که چنین مشکلی وجود دارد؛ البته این گاز، آلاینده نیست و گلخانه ای است. گاز بسیار موثری 
است، اما حتما باید به فکر جلوگیری از انتشار آن باشیم.«طبق گفته گل علیزاده، در سال ۹۵ قرار 
بوده شــرکتی کُره ای برای بهره برداری و درآمدزایی از گاز متان فعالیت هایی را در ایران انجام 
دهد؛ اما این قرارداد منعقد نشــد و »در سال ۹۸ نیز شهردار تهران مکاتبه ای را با دولت انجام 
داد که این قرارداد منعقد شود تا از گاز متان در حال انتشار استحصال و به نحو احسن استفاده 
کنیم.« گل علیزاده با اشاره به اینکه نیازی به منابع مالی جدید برای تحقق این امر نداریم، گفته 
»شرکت های سرمایه گذار داخلی برای تامین منابع مالی وجود دارند و با این کار منافع مشترکی 

نیز برای بخش خصوصی و شهرداری  تهران ایجاد می شود تا بتوانند آرادکوه را سامان دهند.«
اما چه کسی مسئول رسیدگی به رفع مشکل آرادکوه است؟ گل علیزاده در پاسخ به این پرسش 
می گوید مدیریت اجرایی آن به عهده شــهرداری است و سازمان محیط زیست هم در کنار 
شهرداری است.به گفته وی، سازمان محیط زیست پروژه های در حال انجام را با اهداف هر دو 
سازمان هم راستا می کند و به عنوان یک دستگاه نظارتی بازدید و نظارت های خود را نیز انجام 
می دهد. به علاوه »کارگروه ملی پسماند نیز می تواند از ظرفیت خود برای تامین منابع مالی  از 

طریق دولت برای پروژه ها و طرح هایی که نیاز به منابع مالی دارد، اقدام کند«.

شورای رقابت اعلام کرد

 مالک نام های تجاری »تخفیفان و نت برگ«
 به ارتکاب رویه ضد رقابتی محکوم شد

طبق رأی و اعلام شورای رقابت، مالک نام های تجاری »تخفیفان و نت برگ«، 
به ارتکاب رویه ضد رقابتی محکوم و ملزم به پرداخت جریمه شد.

به گزارش ایسنا، شورای رقابت اعلام کرد که در پی شکایت شرکت پارسی مهر نامی ایرانیان 
با نام تجاری«تخفیش« از شرکت آرمان فناوری هوشمند آریا، با نام های تجاری »تخفیفان و 
نت برگ«، شورای رقابت شرکت آرمان فناوری هوشمند آریا را به دلیل ارتکاب رویه ضد رقابتی 
جریمه و دستور به توقف رویه ضد رقابتی داد. همچنین شورای رقابت یکی شدن مالکیت دو نام 
تجاری »نت برگ« و »تخفیفان« را فسخ کرد.شورای رقابت »تخفیفان« و »نت برگ« را به 
دلیل وادار کردن شرکای تجاری مشترک با »تخفیش« به دلیل استنکاف از معامله، به ارتکاب 
رویه ضد رقابتی محکوم و بر اســاس بند ۱۲ ماده ۶۱ فصل نهم اصل ۴۴ قانونی اساسی، به 
پرداخت جریمه نقدی ملزم کرد.در همین راستا، شورای رقابت یکی شدن مالکیت دو نام تجاری 
»تخفیفان« و »نت برگ« را موجب افزایش بیشتر تمرکز در »بازار تخفیف گروهی« دانسته و به 
فسخ انتقال مالکیت نام تجاری »نت برگ« به آرمان فناوری هوشمند آریا و بازگرداندن سهام 
واگذار شده، رأی داد.گفتنی است؛ بررسی های کارشناسی مرکز ملی رقابت در حوزه کسب و کار 
تخفیف گروهی، نشان از تمرکز بالا و سهم غالب دو نام تجاری »تخفیفان« و »نت برگ« در این 

بازار داشته که با یکی شدن مالکیت آنها تمرکز به مراتب بالاتر نیز رفته است.

 نگهداری خودروهای وارداتی
 در بنادر به صورت امانت

حسین خوشبخت گفت: خودروهای وارداتی در بنادر نگهداری می شود و آمار دقیق 
این واردات را وزارت صمت می داند.

به گزارش مهر؛ نخستین محموله وارداتی خودرو در مسیر دریایی به گمرکات جنوب کشور رسیده است 
و این خودروها هم اکنون در بنادر موجود است.حسین خوشبخت، مدیر ارتباطات و بین الملل سازمان بنادر 
و دریانوردی درخصوص خودروهای وارداتی در بنادر به خبرنگار مهر گفت: خودروهای وارداتی وارد بنادر 

شده است آمار دقیق تعداد و مدل های این خودروها را وزارت صمت و گمرک می داند.
وی در ادامه بیان کرد: بنادر امانت دار است و این خودروها تا وقتی که مدارک ترخیص از سوی گمرک 
و وزارت صمت داده نشود در بنادر خواهد ماند.حسین خوشبخت در پایان اظهارداشت: آما دقیق خودروهای 

وارداتی را می توان از وزارت صمت دریافت کرد چرا که بنادر نگهداری از این خودروها را برعهده دارد.

اخبار کوتاه 

بررسی ها نشان می دهد تورم ماهانه خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات در 
آذر برای دهک های اول تا ششم منفی برآورد شده است.

به گزارش اکوایران تورم ماهانه در آذر ۱.۹ درصد برآورد شده که نسبت به ماه گذشته اش 
کاهش داشته است. تورم نقطه به نقطه نیز در آذر ۴۸.۵ درصد به ثبت رسیده، به عبارت دیگر 
به طور میانگین هزینه ای که خانوار ایرانی برای تهیه یک سبد مشخصی از کالا و خدمات در 
آذر ماه امسال متحمل شده اند نسبت به هزینه تهیه همین سبد در آذر سال گذشته یک و نیم 
برابر شده است. همچنین تورم ماهانه غیر خوراکی ها در آذر ۳.۳ درصد بوده، این در حالیست 

تورم ماهانه خوراکی ها در همین ماه صفر درصد بوده است.
به دنبال اینکه تورم خوراکی ها در آذر صفر درصد برآورد شده، تورم ماهانه دهک اول تا ششم 
منفی بوده و همچنین در آن سو تورم خوراکی دهک های هفتم تا دهم مثبت به ثبت رسیده 
است. البته بالاترین تورم ماهانه خوراکی که در آذر رقم خورده به دهک دهم تعلق دارد که به 

نیم درصد هم نمی رسد. 
پاییــن ترین رقم این شــاخص هم با منفی ۰.۶ درصد به دهــک اول تعلق دارد، به طور 
کلی هرچه به ســمت دهک های فقیر تر حرکت کرده ایم شاهد تورم خوراکی پایین تری 
بــوده ایم. با توجه به اینکه تــورم خوراکی دهک های کم درآمد منفی بوده می توان گفت 
 که اقلام خوراکی نســبتا اساســی تر در پایان آذر قیمتشان به طور میانگین کاهش یافته 

است.
تورم ماهانه غیر خوراکی ها و خدمات دهک دهم در آذر ۴.۴ درصد به ثبت رســیده، این 
بالاترین تورم غیر خوراکی در میان دهک ها به حساب می آید. پایین ترین تورم غیر خوراکی 

رقم خورده در آذر نیز برای دهک چهارم بوده است. 
چنانچه تورم غیر خوراکی دهک دهم را کنار بگذاریم، تورم غیر خوراکی سایر دهک ها آن 
چنــان با هم تفاوتی ندارد، اما چرا تورم کل در دهک های فقیر به طور قابل توجهی پایین 
تر از تورم دهک های نهم و هشــتم بوده؟ علاوه بر اینکه تورم خوراکی در دهک های کم 
درامد منفی بوده، با توجه به سبد مصرفی که این دهک ها دارند تورم غیر خوراکی به اندازه 

دهک های بالایی، تورم کل دهک های فقیر را تحت تاثیر قرار نمی دهد.

نماینده نیشابور در مجلس گفت: مشکل اصلی پیش بردن کارها پول 
نیست، مشکل تصمیم مدیریتی است، یکی از بحران های امروز 
کشــورمان بیش از آن که پول باشد بحران تصمیم گیری است، 

مدیران تصمیم گیر و قاطع کم داریم.
احسان ارکانی عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس در گفت وگو 
با ایلنا، در رابطه با مشکل عدم تامین منابع برای وزارت راه و شهرسازی در مسیر 
ساخت مسکن و اجرای قانون جهش تولید مسکن و طرح نهضت ملی، گفت: ببینید 
یک نکته ای در اینجا وجود دارد و آن اینکه اساس طرح این مساله که پول نیست 
و اگر پول نباشد وزیر راه و شهرسازی نمی تواند در حوزه ساخت مسکن موفق باشد، 
این یک علامت سوال با خود به همراه دارد. سوال این است که آیا در هر حوزه ای 
از جمله وزارت راه و بحث مسکن صرفا تنها مساله و مشکل موضوع پول است؟ و 
آیا اگر پول باشد می شود کار کرد و نباشد نمی شود کار کرد؟ خب این منطق، حداقل 
از نظر کسانی که با مدیریت امورات مختلف آشنایی دارند، منطق درستی نیست. 
وی ادامه داد: اگر صرف مســاله پول مشکل کار باشد، چه نیازی به وزیر و مدیر 
است؟ پول اختصاص می دهند و کار خودش انجام می شود و دیگر مدیر نمی خواهد 
یا اینکه بگوییم اگر پول نباشد نمی شود کاری کرد، خب اگر واقعا این است که با 
توجه به مشــکلات بودجه ای و پولی خیلی از وزرا را باید بگوییم بروند چون پول 
ندارند و نمی شود کار کرد. نماینده مردم نیشابور در ادامه اظهار داشت: اما واقعیت 
مساله این نیســت، به عنوان مثال ما الان ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 
تعطیل و نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی ۷۰ درصد به بالا در کشور داریم. یعنی همین 
الان نزدیک به ۲ میلیون مسکن در کشور آماده است، روی ۷۰ تا ۸۰ و ۹۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی قفل شده است، علت این قفل شدن چیست؟ آیا پول است؟ خیر.
وی اضافه کرد: غالب علت توقف این پروژه ها یا مشــکلات حقوقی و اختلافات 
حقوقی ملکی این ها با شهرداری شهرهایشان است که پروژه متوقف شده، یا مشکل 
بحث های فنی دارند با نظام مهندســی و مهندسین ناظر خودشان یا بحث های 
اختلاف بین شرکا در پروژه های مشارکتی کلان است و مسائلی از این دست که 
اساسا بحث اصلی شان پول نیست مشکلات حقوقی، اداری و اجرایی است. ارکانی 

ادامه داد: خب این ها را یک وزیر با تدبیر، با برنامه، با وقت گذاشتن، جلسه گذاشتن 
و پیگیری موضوع از طریق معاونین و مدیران استانی و شهرستانی اش می تواند حل 
و فصل کند. منتها چه می خواهد؟ مدیریت و اراده و عزم حل این مشکلات باید 
می بود. البته نمی خواهم بگویم که این عزم نبوده، اما حداقل ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار 
واحد مسکونی الان معطل یک اراده مدیریتی اینگونه است که این موضوع از جمله 
موضوعاتی بود که جزو اهم برنامه های آقای بذرپاش است که با یک وقت گذاری 
و پیگیری مدیریتی شاید به نوعی معمول، می توانند یک و نیم تا دو میلیون واحد 
مســکونی را پس از انجام ۱۰ تا ۲۰ درصد وارد چرخه عرضه به بازار مسکن کند.

وی افزود: ملاحظه کنید که همین تعداد چه تحول و تغییر قابل ملاحظه ای در بازار 
مسکن خواهد داشت، یعنی کل برنامه و عزم دولت برای نهضت ملی مسکن که ۴ 
میلیون است خب در این دو سال باقی مانده شاهکار کند و ۲ میلیون مسکن بسازد 
در حالیکه همین الان با مدیریت همین نمونه که عرض کردم می تواند یک و نیم تا 

۲ میلیون مسکن را ظرف مدت کوتاه تری وارد چرخه بازار مسکن کند.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در ادامه به مشــکلات دیگر اداری 
و مدیریتی در مســیر ساخت مسکن و پیش برد نهضت ملی مسکن اشاره کرد و 
اظهار داشت: در بحث ها و موضوعات دیگر هم ما الان مساله اصلی مان دغدغه 
پول نیســت، مثلا در بحث مسکن ملی من در حوزه انتخابیه خودم این بحث را 
داشــتم و دارم پیگیری می کنم که مشکل اساسی زمین است. الان تعاونی های 
مختلف اراضی دارند، مالکین این ها مشخص هستند که معمولا هم اقشار کارمندی 
و کارگری هستند. مشــکل این ها این است که این زمین ها در اتصال محدوده 

شهری و روستایی در آن سوی مرز شهری هستند.
وی ادامه داد: یعنی در داخل محدوده شــهری زمین نداریم؛ از آن طرف خارج از 
محدوده کلی زمین با مالکین طبقات متوسط و پایین داریم، این زمین ها مشکل 
طرح تفصیلی دارند که خارج از بازنگری طرح تفصیلی هم دبیرخانه شورای عالی 
شهرسازی وزارت راه و شهرسازی می تواند با تصمیم گیری به راحتی این ها را الحاق 
به محدوده شهری کند به صورت استثناء تا بعدا در بازنگری طرح جامع تفصیلی 
این ها الحاق شود؛ اما الان به صورت استثناء ما در حال پیگیری هستیم که در حد 

۲۰۰ هکتار از اراضی که شناسایی شدند، مالکین مشخص و آماده توافق هستند به 
محدوده شهری الحاق شود.وی افزود: از این اراضی ۷۰ درصد می شود سهم دولت 
و ۳۰ درصد متعلق به مالکین خواهد بود منتها با کاربری مسکونی و به راحتی این ها 
می توانند در آن اراضی و املاکی که ۳۰ درصد کاربری مسکونی برایشان باقی مانده 
است شروع به ساخت و ساز کنند که البته نه پول نیاز دارند و نه هیچ چیز، خودشان 
آماده ساخت و ساز هستند و فقط نیاز دارند مشکل زمین شان حل شود. از سوی 
دیگر ۷۰ درصد از زمین هم در اختیار وزارت راه و شهرسازی برای ایجاد و ساخت 
و ساز قرار می گیرد، باقی مانده نهضت ملی مسکن، فضاهای خدماتی، فضاهای 
شــهری و عمومی در مجموع مالکیتش متعلق به دولت است. یعنی هم ثروت و 
ارزش افزوده ایجاد خواهد شــد هم مشکل مسکن در آن شهرها حل خواهد شد 

هم یک رونق ویژه در بحث صنعت ساختمان و مشاغل مرتبط ایجاد خواهد شد.
ارکانی خاطرنشان کرد: ببینید مشکل این ها پول نیست، مشکل تصمیم مدیریتی 
اســت، یکی از بحران های امروز کشــورمان بیش از آن که پول باشــد، بحران 
تصمیم گیری است، مدیران تصمیم گیر و قاطع کم داریم. مشکل را می دانیم باید 
تصمیم مدیریتی بگیریم و کســی باید کار را یک جایی ببُِرد و جمع کند، اما زیاد 
نداریم کسانی که پای کار مدیریت قاطعانه و برُنده باشند و تصمیم بگیرند و کاری 
را تمام کنند.وی ادامه داد: این روحیه امروز باید در کشــور حاکم شود که به نظرم 
آقای بذرپاش نشان داده که روحیه این چنینی را دارد لذا جاهایی که رفته بدون اینکه 
معاونان را تغییر دهد و در بدنه کارشناسی تغییر و تحول ایجاد کند با همان برنامه و 
عزمی که داشته توانسته حرکت ایجاد کند. نماینده نیشابور گفت: برای مثال آقای 
بذرپاش در دیوان محاسبات با همان نیروها توانسته گزارشات تفریغ که یکی دو سال 
بعد می آمد را نه تنها به موقع بدهد بلکه حتی در حین سال هم برش های سه ماهه را 
ارائه دهد، این با همان نیروها اتفاق افتاد اما با یک عزم و برنامه ای که مدیریت آنجا 

را تغییر داد. در وزارت راه و شهرسازی هم ان شاءالله بتواند همین اتفاق را رقم برند.
وی خاطرنشان کرد: در مجموع در مباحث مدیریتی بحث اصلی این است که اگر 
همه چیز متکی به پول باشد که اساسا نیازی به وزیر و مدیر نداریم. وزیر یا مدیر را 

می گذاریم که در شرایط سخت و گیر دار هم بتوانند کار را جلو ببرند.

 احسان ارکانی :مشکل ساخت مسکن در کشور نداشتن پول نیست
 اراده مدیریتی است

 تورم منفی خوراکی ها 
برای شش دهک فقیر

نماینده مردم قصرشــیرین در مجلس 
گفت: در سال جاری بودجه بخش استانی 
۴ درصــد و بخش ملی صرفــاً ۶ درصد 
تخصیص پیدا کــرده، یعنی عملاً بودجه 
۱۴۰۱ صفر درصد اختصاص داشته است، 
با این شرایط چرا مجدداً به دنبال تصویب 

بودجه ۱۴۰۲ هستیم.
به گزارش ایلنا، شهریار حیدری در نشست دیروز 

مجلس در تذکری پیرامون وضعیت موجود در حوزه اقتصادی کشور گفت: امروز وضعیت اقتصادی کشور به 
دلیل نابسامانی در حوزه مدیریت است، به عنوان مثال لایحه بودجه در راستای تصویب، وقت مجلس و دولت را 
توأمان ۶ ماه به خود اختصاص می دهد، اما با کمال تأسف در حوزه تخصیص علاوه بر بی عدالتی ها باید در دو 
فصل ملی و استانی تخصیص یابد، با این وجود امروز با گذشت ۷ ماه از ابلاغ قانون بودجه، بودجه بخش استانی 
۴ درصد و بخش ملی صرفاً ۶ درصد تخصیص پیدا کرده، یعنی عملًا بودجه ۱۴۰۱ صفر درصد اختصاص داشته 
است، با این شرایط چرا مجدداً به دنبال تصویب بودجه ۱۴۰۲ هستیم.نماینده مردم قصرشیرین، سرپل ذهاب، 
گیلانغرب در مجلس یازدهم ادامه داد: با کمال تاسف باید گفت نه بودجه استانی، نه بودجه ملی و نه مصوبات 
سفرهای استانی رئیس جمهور هیچکدام تحقق پیدا نمی کند، آیا با این وضعیت انتظار ایجاد اشتغال و ساماندهی 
بازار مسکن را دارید.وی افزود: عامل دیگر شرایط نابسامان اقتصادی کنونی خود مجلس است، چرا که مدارای 
مجلس با وزرای ناکاربلد خیانت به ملت است و باید گفت چرا این افراد را تشویق می کنیم! و متاسفانه با احساس 
تکلیف ها، اقتصاد و اشتغال و اعتماد به نظام و کشور را نابود کرده ایم، این در حالی است که مقام معظم رهبری 

چندین بار به مجلس و دولت در این خصوص تذکر داده اند، اما آیا ما عمل کرده ایم؟

عضو هیات رئیســه کمیسیون آموزش 
مجلس گفت: مجلس بر قانون مصوب 
خود نظارت جدی خواهد داشــت و تا 
زمانی که این قانون به نفع معلمان اجرایی 
نشود، تذکرها و اســتفاده از ابزارهای 

نظارتی ادامه خواهد داشت.
به گزارش بازار، محمدرضا احمدی با انتقاد از تعلل 
دولت در اجرای کامل و دقیق رتبه بندی معلمان، 

اظهار کرد: ۱۰ ماه از زمان تصویب قانون رتبه بندی معلمان گذشته و این فرصت زمان مناسبی برای تعیین 
رتبه معلمان بوده ولی این مهم هنوز توسط آموزش و پرورش انجام نشده که نوعی تعلل در اجرای قانون به 
شمار می آید.نماینده مردم رشت و خمام در مجلس تصریح کرد: انتظار داریم تا پیش از پایان سال رتبه تمامی 
معلمان با انجام ممیزی دقیق و صحیح تعیین و ابلاغ شود تا قانون مناسبی که در مجلس به تصویب رسید به 
کام معلمان شیرین شود.وی اضافه کرد: یکی دیگر از مواردی که مورد نقد جدی در اجرای قانون رتبه بندی 
معلمان قرار دارد، مسئله بلاتکلیفی معلمان طرح مهرآفرین بود که با اصرار و مصوبه مجلس در قانون ترمیم 
حقوق به زمره نظام رتبه بندی پیوستند اما در اجرا نیز شاهد برخی تفاسیر اشتباه از اجرای قانون در قبال آن ها 
هستیم.احمدی سنگری یادآور شد: متأسفانه تاریخ اعمال رتبه بندی برای معلمان مهرآفرین که حاصل برداشت 
اشتباه دولت بوده، یک سال دیرتر قید شده و این موضوع نیز مورد اعتراض کمیسیون آموزش مجلس قرار 
گرفت که انتظار داریم این برداشت اشتباه از قانون نیز در اسرع وقت اصلاح شود.عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس تصریح کرد: مجلس بر قانون مصوب خود نظارت جدی خواهد داشت و 

تا زمانی که این قانون به نفع معلمان اجرایی نشود، تذکرها و استفاده از ابزارهای نظارتی ادامه خواهد داشت.

عضو کمیســیون صنایع مجلس ضمن 
اشاره به بهانه تراشی بانکها در تسهیلات 
دهی به تولیــد، گفت: مجلس در صورت 
لزوم پیگیر چرایی بهانه تراشی در اعطای 

تسهیلات به بخش مولد خواهد بود.
اله ویردی دهقانی در گفت وگو با مهر در مورد ارتباط 
بانک ها با بخش تولید، اظهار کرد: متأسفانه بانک ها به 
مثابه ترمز توسعه و پیشرفت در کشور هستند. شبکه 

بانکی باید حامی تولید بوده و با ارائه تسهیلات ارزان کمک رسان به بخش مولد کشور باشد اما متأسفانه تسهیلات 
گران بانک ها تبدیل به گره بزرگ تری برای این بخش شده البته که بهانه تراشی در اعطای تسهیلات نیز خود 
معضلات مهم تری است.نگاه مدیران بانکی و مالی در خصوص ارائه تسهیلات به تولید این است که این اقدام صرفه 
اقتصادی چندانی ندارد، همه بانک ها به جای اینکه به عنوان منبع تأمین مالی تولید ظاهر شوند با سرمایه های مردمی 
به مثابه رقیب بخش مولد و سرمایه گذاری حضور داشته اند.وی ادامه داد: تعطیلی و توقف فعالیت واحدهای مولد و 
پیشران اقتصادی عمدتاً نتیجه عدم همکاری شبکه پولی و بانکی کشور بوده است. ادامه فعالیت شبکه بانکی به این 
شکل قطعاً به صلاح نبوده و مضرات بسیاری برای اقتصاد به همراه خواهد داشت از این رو لازم است تدبیری در این 
باره صورت بگیرد.دهقانی تاکید کرد: مجلس حامی تولید بوده و در این راستا در صورت لزوم با دعوت و احضار وزرا و 
رئیس کل بانک مرکزی پیگیر چرایی بهانه تراشی در اعطای تسهیلات به بخش مولد خواهد بود.وی تصریح کرد: 
تأمین مالی تولید باید جدی گرفته شود تا به این واسطه وضعیت اقتصادی و حتی معیشت مردم نیز بهبود یابد زیرا 
توجه به بخش پیشران اقتصادی اشتغال آفرینی و توسعه را تضمین می کند.وی یادآور شد: بنگاه داری شبکه بانکی 

باید خاتمه یابد تا بانک ها به رسالت اصلی خود یعنی تسهیلات دهی به بخش تولید برگردند.

مدارای مجلس با وزرای ناکاربلد 
خیانت به ملت است

 تعلل 10 ماهه دولت 
در تعیین رتبه  معلمان

 بهانه تراشی بانکها 
در تسهیلات دهی به تولید


